
برخ�ی از دانش�گاه های کش�ور امس�ال ذی�ل 
ردیف های 31 و 34 گروه آموزشی علوم انسانی در 
دفترچه انتخاب رشته آزمون سراسری دانشجوی 
کارشناسی برای رشته های زبان و ادبیات ترکی 
و زبان و ادبیات کردی می پذیرند. دولت و وزارت 
علوم در حالی س�ال آخر دولت را ب�رای اجرای 
وعده انتخاباتی روحانی در خصوص آموزش زبان 
اقوام انتخ�اب کرده اند که مناب�ع ادبیات و زبان 
ترکی آذری ای�ران در تعیین س�رفصل مصوب 
دروس نادیده گرفته ش�ده. همچنی�ن در میان 
نویس�ندگان آثار مصوب وزارت علوم به عنوان 
منابع درسی، اسامی تعدادی از تئوریسین ها و 
اعضای فرقه دموکرات دیده می شود. گو اینکه 
آذربایجان ایران هیچ نویسنده و یا کتاب و منبع 
درس�ی قابل ارائه در کلاس ها را نداش�ته است!  
اصل 15 قانون اساس��ي جمهوري اسلامي ايران به 
اهميت آموزش و جايگاه زبان مادري و نبودن منع 
قانوني آن پرداخته، چنانكه صريحا اعلام داشته كه 
زبان و خط رسمي و مش��ترك مردم ايران فارسي 
است؛ اسناد و مكاتبات و متون رسمي و كتب درسي 
بايد با اين زبان و خط باشد، ولي استفاده از زبان هاي 
محلي و قومي در مطبوعات و رسانه هاي گروهي و 
تدريس ادبيات آنها در مدارس، در كنار زبان فارسي 

آزاد است. 
اين اصل بارها از س��وي سياس��تمداران دستاويز 
تبليغات انتخاباتي و جلب آراي اقوام ش��ده است. 
آنچنانكه در سال 92 و در جريان انتخابات يازدهمين 
دوره رياست جمهوري نيز پاي اين اصل به مناظرات 

و وعده هاي رقابتي باز شد. 
بر اين اساس، حسن روحاني، رئيس جمهور كنوني 
كشور وعده داد ش��هروندان ايران زمين با هر زبان 
و قوميتي كه دارن��د بتوانند بر اس��اس اصل قانون 
اساسي در دانشگاه ها به زبان مادري خودشان ادامه 
تحصيل دهند و تدريس زبان مادري ايرانيان )كردي، 
آذري، عربي و...( به طور رسمي در سطوح مدارس و 
دانشگاه ها يكي از بندهاي بيانيه ده بندي سوم حسن 
روحاني در رقابت هاي انتخاباتي رياست جمهوري 

يازدهم بود كه امسال جامعه عمل پوشيد. 
به اين صورت كه زبان هاي تركي و كردي از امسال به 
عنوان يك رشته تحصيلي در دانشگاه ها و مؤسسات 
آموزش عالي كشور تدريس مي شوند. در پي اعلام 
اين خبر و اعلام ظرفيت از سوي دانشگاه تبريز طي 
نامه ش��ماره 1837/ص به س��ازمان سنجش براي 
تحصيل 40 نفر) 24 نفر روزانه و 16 نفر نوبت دوم( 
در دوره كارشناسي رشته زبان و ادبيات تركي آذري 
از نيمسال اول سال تحصيلي 96- 95 امكان تحصيل 
در اين رشته فراهم شد. همچنين كارشناسي زبان 
و ادبيات تركي و زبان و ادبي��ات كردي در دفترچه 
آزمون سراسري س��ال 95 در رديف هاي 31 و 34 

در گروه آزمايشي علوم انس��اني در معرض انتخاب 
داوطلبان قرار گرفت. 

اما اين عمل به وعده ديرهنگام و با عجله در شرايطي 
صورت گرفت كه هنوز هيچ اقدامي براي تدوين كتب 
درسي به زبان محلي اقوام صورت نگرفته است و در 
ايجاد اين جريان آموزش و پ��رورش و وزارت علوم 

هماهنگ عمل نكرده اند. 
  بي خبري کمیت�ه فرهنگ و تم�دن ایران 

و اسلام 
محمدرضا مخبردزفولي، دبير شوراي عالي انقلاب 
فرهنگ��ي در اين باره به ماده واح��ده »اختصاص و 
پيش بيني دو واحد درس زب��ان و ادبيات مربوط به 
زبان ها و گويش هاي محلي و بومي براي تدريس در 
دانشگاه هاي مركز استان هاي ذي ربط« كه در جلسه 
644 مورخ 88/3/5 شوراي عالي انقلاب فرهنگي به 
تصويب رسيد استناد مي كند و به »جوان« مي گويد: 
طبق اين ماده واح��ده و در اجراي اص��ل پانزدهم 
قانون اساسي به وزارتين علوم، تحقيقات و فناوري 

و بهداشت، درمان و آموزش پزشكي و دانشگاه آزاد 
اجازه داده شده كه دو واحد درس��ي زبان و ادبيات 
مربوط به زبان ها و گويش هاي بومي و محلي كشور 
مانند آذري، كردي، بلوچي و تركمن در دانشگاه هاي 
مركز استان هاي ذي ربط به صورت اختياري ارائه و 

تدريس شود. 
وي مي افزايد: براساس تبصره يك اين ماده واحده 
تهي��ه مت��ون و تربيت مدرس��ان مورد ني��از طبق 
برنامه اي خواهد بود كه به تصويب كميته فرهنگ 
و تمدن ايران و اسلام شوراي عالي انقلاب فرهنگي 
مي رسد و در تبصره دوم آمده است تشخيص زبان ها 
و گويش هاي مش��مول اين ماده واح��ده، برعهده 

فرهنگستان زبان و ادبيات فارسي خواهد بود. 
  جاي خالي منابع آذربایجان ایران 

نكته قابل توجه ديگر در فرآيند آموزش زبان تركي 
آذري در دانش��گاه هاي كش��ور منابع اصلي زبان و 
ادبيات آذربايجاني، آثار كلاس��يك مصوب وزارت 
علوم است كه در ميان 9 مورد معرفي شده هيچ يك 

متعلق به آذربايجان ايران نيست و ادبيات آذربايجان 
كش��ورمان به رغم برخ��ورداري از غن��اي كافي، از 
فهرست معرفي ش��ده وزارت علوم جامانده اند. اين 
فهرست آثاری از كش��ورهای جمهوري قزاقستان، 
جمه��وري قرقيزس��تان، مغولس��تان و روس��يه، 
تركيه، جمهوري عراق جمهوري ازبكس��تان را در 

برمی گيرد. 
همچنين منابع اصلي زبان و ادبيات آذربايجاني، آثار 
معاصر مصوب وزارت علوم 22 مورد را شامل مي شود 
كه بين نويس��ندگان ايراني و جمهوري آذربايجان 
مشترك است و نويس��ندگان جمهوري آذربايجان 
با داشتن 15 اثر از نويس��ندگان ايراني در فهرست 

وزارت علوم پيشي گرفته اند. 
در اين بين جهت فكري و اعتقادي نويسندگان منابع 
پيشنهادي دوره كارشناسي رشته زبان آذربايجاني، 
مصوب وزارت علوم قابل توجه است. ايران نوركجه 
سنين صرفي نوشته محمدتقي زهتابي عضو فرقه 
دموكرات، هم��كاري با حزب بعث عراق و انتش��ار 
كتب ضد ايران��ي، يازي قاي��دالاري، حميد نطقي 
موس��س وارليق، مباني دس��تور، بايات��ي لار، دده 
قورقورد، محمدعلي فرزانه، فرقه دموكرات، چريك 
فدايي، آذربايجان فولكلوري، سلام الله جاويد وزير 
كشور فرقه دموكرات، آذربايجان ادبيات تاريخينه 
باخيش نوشته جواد هيئت، بنيانگذار نشريه وارليق 
و تئوريسين.  اين در حالي است كه طبق گزارش هاي 
رسيده در معرفي اين سرفصل ها و مفاد درسي كميته 
فرهنگ و تمدن ايران و اسلام شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي هيچ نقشي نداش��ته است.  اين گزارش به 
دنبال اين نيست كه در تأسيس رشته زبان و ادبيات 
تركي آذري و وجود دو واحد درسي اختياري مقايسه 
كند بلكه در جاي خود از آموزش مبسوط زبان اقوام 
در كشور دفاع مي كند اما دست كم توقع اين بود كه 
در تعيين س��رفصل ها و انتخاب آثار مصوب، ضمن 
عمل به قانون، دقت بيش��تري مبذول مي شد، آن 
هم در شرايطي كه آذربايجان ايران داراي نخبگان، 
انديش��مندان و صاحبنظران كاركش��ته در حوزه 
ادب و زبان آذري اس��ت. اينكه به جاي بهره گيري 
از ظرفيت ه��اي داخلي در آموزش زب��ان و ادبيات 
اقوام، منابع خارج��ي كه هيچ هماهنگي با فرهنگ 
آذربايجان ايران ندارد، مورد استفاده قرار گيرد، جاي 
سؤال دارد.  همچنين اين سؤال مطرح است كه چرا 
دولت يازدهم كه خود را موظف به انجام وعده هاي 
انتخاباتي اش مي داند، طي سه سال گذشته برنامه اي 
براي تهيه محتواي آموزشي به منظور تأسيس رشته 

آموزش زبان و ادبيات اقوام نداشته است؟
گمانه زني ها اين اقدام وزارت علوم در سال آخر عمر 
دولت يازدهم را تلاشي شتابزده در جهت حفظ آراي 
اقوام ارزيابي مي كند تا احقاق حقوق آنها در راستاي 

اجراي صحيح اصل پانزدهم قانون اساسي.

دقیقه اي 300 و ثانیه اي 5 میلی�ون تومان پولي 
است که از هزینه بیت المال براي برگزاري مجلس 
ش�وراي اس�لامي صرف مي ش�ود؛ با وجود این 
همین چند روز پیش، 114  نفر از نمایندگاني که 
براي هر ثانیه حضورش�ان در مجلس 5میلیون 
تومان خرج مي شود، در جریان بررسي لایحه اي 
حال ش�رکت در رأي گیري را نداش�تند. این در 
حالي اس�ت که براي تصویب کلیات یك لایحه 
یا طرح، نصف به ع�لاوه یك نف�ر از نمایندگان 
حاضر در صحن مجلس باید ب�ه کلیات آن رأي 
موافق بدهند، با توجه به اینکه هنگام بررس�ي 
لایحه مذکور 248 نف�ر از وکلاي ملت در صحن 
نفر  علني حضور داشتند، حداقل مي بایست 125 
از نمایندگان ب�ه کلیات این لایح�ه رأي موافق 
مي دادند ت�ا کلی�ات آن به تصویب مي رس�ید. 
ش�رکت نک�ردن 114 نماین�ده در رأي گیري در 
شرایطي اتفاق افتاد که چند روزي بیشتر نیست 
که نمایندگان از س�ه هفته تعطیلي تابس�تاني 
به پش�ت میزهاي تنقیح قوانی�ن باز مي گردند. 
مطابق اصل  هفتاد و شش��م قانون اساسي، مجلس  
شوراي  اسلامي  حق  تحقيق  و تفحص  در تمام  امور 
كش��ور را دارد،  معمار انقلاب حضرت امام خميني 
)ره( نيز همواره تأكيد داشتند »مجلس در رأس امور 
است«، اين در حالي است كه هم اكنون هر ثانيه اداره 
مجلس 5 ميليون تومان هزينه روي دست مملكت 
مي گذارد و در چنين ش��رايطي همي��ن چند روز 
پيش 114 نماينده به لايحه اي كه در مجلس طرح 
ش��ده بود رأي ندادند. همين امر موجب شد لايحه 
مذكور در اتفاقي نادر به تصويب نرس��د؛ موضوعي 
كه صداي اعتراض و انتقاد پزشكيان نايب رئيس اول 
مجلس را هم درآورد و نشان داد بي تفاوتي و عملكرد 
نمايندگاني كه با رأي مردم بر صندلي هاي سبز خانه 
ملت تكيه زده اند، ريشه بسياري از آسيب هاي موجود 
در جامعه است چراكه مجلس هم وظيفه قانونگذاري 
دارد و هم وظيفه نظارت بر اجراي قوانين اما برخي 
از اين قانونگذاران خودشان از كنار قوانين به راحتي 
عبور مي كنند اما مردم از مجلس��ي كه هر ثانيه اش 
5ميليون تومان هزينه دارد، انتظار دارند همانطور كه 

امام مي گفت، در رأس امور باشد. 
  عبور قانونگذاران از قانون 

 غيبت و تأخير نمايندگان مجلس يكي از چالش هايي 
اس��ت كه هر از گاهي زير ذره بين رسانه ها مي رود 

و گاه��ي وقت ها ب��ا اعت��راض برخ��ي نمايندگان 
مواجه اس��ت. در عين حال خيل��ي وقت هايي هم 
كه نمايندگان حض��ور دارند و غيب��ت نكرده اند يا 
احيان��اً با تأخير در جلس��ات فراكس��يون يا صحن 
علني حضور نمي يابند، حضورش��ان چندان مؤثر 
نيست و تصاوير منتشر شده از گعده هاي تعدادي از 
نمايندگان و دور همي هاي خودماني شان در ساعات 
و لحظات برگزاري جلسات و بررسي قوانين و لوايح 
و حتي لحظات رأي گيري از مؤثر نبودن حضورشان 
حكايت دارد. ناآگاهي حتي درباره مسائل تخصصي 
و چالش هاي مبتلابه جامعه ه��م موضوع ديگري 
است كه وقتي خبرنگارها براي پيگيري به روزترين 
مسائل جامعه به س��راغ برخي نمايندگان مي روند 
ب��ا آن مواجهند و بعضي نمايندگان براي پوش��ش 
گذاشتن بر اين ناآگاهي از پاسخ دادن طفره مي روند. 
با وجود اين حضور داشتن و رأي ندادن پديده تازه اي 
است كه مجلس دهم افتخار رونمايي از آن را دارد! به 
خصوص آنكه رأي ندادن، تأخير يا غيبت نمايندگان 
در جلسه علني مجلس بدين معناست كه ميلياردها 
تومان از بيت المال را هدر مي دهند زير ا بنا به تأكيد 
حشمت الله فلاحت پيشه، نماينده مردم اسلام آباد 
غرب هر دقيقه اداره مجل��س 300 ميليون تومان 

خرج دارد. 
  نمایندگاني که طبق قانون مستعفي اند

تعداد جلس��ات و تعداد روزهايي ك��ه نمايندگان 

مجلس شوراي اسلامي در مجلس حضور دارند به 
اندازه كافي كم هس��ت كه نمايندگان نخواهند از 
مرخصي يا مرخصي هاي استعلاجي استفاده كنند، 
با اين حال نمايندگان مجلس هم مثل هر كارمند 
ديگري، يك  ماه در هر سال، حق استفاده از مرخصي 
با حقوق را دارند. طبق آيين نام��ه داخلي مجلس، 
برگزاري علني جلس��ات منوط به حضور دو س��وم 
نمايندگان مجلس است؛ بنابراين، حضور نمايندگان 
مردم در جلس��ات علني مجلس و دف��اع از حقوق 
موكلان ش��ان از اين حيث كه در جلسات مجلس 
تصميماتي گرفته مي شود كه قشرهاي مختلف مردم 
از آن متأثر خواهند ش��د، مورد توجه است.  با تمام 
اينها كم نيستند نمايندگاني كه به طور غيرموجه 
و ب��دون اطلاع قبل��ي از حض��ور در مجلس غيبت 
مي كنند. طي گزارشي كه سال گذشته منتشر شد 
در يك بازه زماني 180 روزه،  جلس��ه علني برگزار 
شده بود كه بررسي حضور و غياب نمايندگان نشان 
داده بود برخي از آنها حدود 50 درصد از جلس��ات 
را يا حضور نداش��ته اند يا با تأخير وارد صحن علني 
شده اند. ساير نمايندگان مجلس شوراي اسلامي نيز 
به طور متوسط هر كدام دو جلسه تأخير حضور در 
صحن علني مجلس را در كارنامه خود داشتند. در 
اين بين بودند نمايندگاني كه حتي يك روز غيبت 
هم نداشتند. اين در حالي است كه مطابق با قوانين 
و مقررات هيچ يك از نماين��دگان قبل از تحصيل 

مرخصي نمي تواند غيبت نمايد مگر با عذر موجه از 
قبيل بيماري يا حوادث غيرمترقبه. نماينده اي كه 
بيش از 100 ساعت متوالي يا 250 ساعت غيرمتوالي 
از اوقات رسمي جلسات مجلس و كميسيون را بدون 
عذر موجه در يك س��ال غيبت نمايد، مس��تعفي 
شناخته خواهد شد. همچنين نماينده اي كه به علت 
ناتواني جسمي يا بيماري بيش از چهار ماه در يك 
سال غيبت موجه داشته باشد، بنا به درخواست 30 
نفر از نمايندگان و تصويب دوسوم نمايندگان حاضر 
مبني بر عجز وي از ايفاي وظايف نمايندگي، سمت 

نمايندگي خود را از دست مي دهد. 
  هدر دادن وقت و هزینه بیت المال

در مجلس دهم هم اوضاع حضور و غياب نمايندگان 
از مجلس قبل بهتر نيست و حضور بدون شركت در 
رأي گيري هم صيغه تازه اي اس��ت كه به تخلفات 
نماين��دگان مردم اضافه ش��ده اس��ت. نمايندگان 
مجلس شوراي اس��لامي در نشس��ت علني ديروز 
پارلمان لايحه موافقتنامه همكاري در زمينه حفظ 
نبات��ات و قرنطين��ه گياهي بين دول��ت جمهوري 
اسلامي ايران و دولت جمهوري عراق را مورد بحث 
و بررس��ي قرار دادند و به تصويب نرس��اندند. اين 
اولين موافقتنامه طي س��ال هاي اخير است كه در 
اتفاقي نادر در صح��ن علني به تصويب نرس��يد و 
البته انتقاد و اعتراض مسعود پزشكيان، نايب رئيس 
اول مجلس را هم به دنبال داشت. وي كه در غياب 
لاريجاني اداره جلس��ه علني را عه��ده دار بود، پس 
از عدم تصويب و رأي آوري اي��ن لايحه موافقتنامه 
خطاب به وكلاي ملت گف��ت: 114 نفر در جريان 
رأي گيري براي اين لايحه رأي ندادند، از نمايندگان 
مجلس مي خواهيم كه در رأي گيري شركت كنند. 
پزشكيان همچنين در پاس��خ به برخي نمايندگان 
كه خواس��تار انجام رأي گيري مجدد بودند، تأكيد 
كرد: پ��س از اتم��ام رأي گيري، نمي ت��وان مجدداً 
رأي گيري كرد. حشمت الله فلاحت پيشه، نماينده 
مردم اس��لام آباد غرب در مجلس شوراي اسلامي 
در نشست علني روز گذش��ته مجلس در تذكري با 
استناد به مواد 22 و 24 آيين نامه داخلي گفت: وقتي 
كه يك گزارش به صورت مكتوب تقديم نمايندگان 
شده، چرا دوباره بايد آن را قرائت كنند و نمايندگان 
گوش دهند؟ با توجه به اينكه هر دقيقه اداره مجلس 
300 ميليون تومان هزينه دارد، چرا وقت پارلمان را 

هدر مي دهند؟

مجلسي كه ثانيه اي 5 ميليون تومان خرج دارد  اما رأی ندارد!

| روزنامه جوان |  ش��ماره 4922

884984403سرويس اجتماعي 88498440سرويس اجتماعي

|   1437 ذيحج��ه   27  |  1395 مه��ر   8 پنج ش��نبه 

س�لام برش�ما مخ�اطبان همیش�گي »جوان«. دلگویه هاي شما 
عزیزان را از طریق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذیرا هستیم. 
این ستون را مس�ئولان و مدیران با حساس�یت ویژه مي خوانند.

  نظارت وزارت بهداشت بر داروخانه ها ضعیف است
اصغر- تهران: چرا وزارت بهداشت بر عرصه دارو در داروخانه ها نظارت 
دقيق نمي كند. بيش��تر داروخانه ها داروهاي خود را بدون نس��خه به 
مشتري مي فروشند. آيا اين امر سبب نمي شود مصرف خودسرانه دارو 

بالا برود و عوارض و تبعات آن سلامت مردم را به خطر بيندازد.
مأموران نظارتي وزارت بهداشت به صورت سرزده سري به داروخانه ها 

بزنند تا آگاه شوند در حوزه سلامت چه خبر است.

   آلودگي هواي اصفهان هر روز بیش�تر مي ش�ود مسئولان 
چاره کنند

 مهاجر – اصفهان: آلودگي هواي ش��هر اصفهان رفته رفته در حال 
افزايش است و اگر مسئولان الان كاري براي كاهش و كنترل آلودگي و 
آلايندگي در اين شهر نكنند، ديگر فردا دير خواهد بود. اصفهان شهري 
توريستي اس��ت و هواي پاك آن مي تواند جاذبه توريستي باشد كه به 

اقتصاد و اشتغال اين شهر رونق بخشد.

 آموزش دانشگاهي زبان و ادبيات تركي آذري
 با منابع غيرایرانی! 

آیا قرار است افکار و اعتقادات فرقه دموکرات و نویسندگان کشور آذربایجان به دانشجویان به بهانه آموزش زبان ترکي تزریق شود؟! 

   از هر 10 نفر در كش��ور يك نفر به بيماري آلزايمر مبتلا اس��ت به 
طوري كه در حال حاضر 700 هزار نفر گرفتار بيماري آلزايمر هستند. 
   222 هزار و 87 نفر براي بار اول در كشور اهداي خون انجام داده اند. 
همچنين يك ميلي��ون و 334 هزار و 281 نفر ب��ه مراكز انتقال خون 

سراسر كشور براي اهداي خون مراجعه كرده اند. 
   حسن ضابطي، دبير نخستين جشنواره مطبوعاتي انجمن صنفي 
خبرنگاران و روزنامه نگاران با اعلام خبر تمديد مهلت زمان ارسال آثار 
به جش��نواره مطبوعاتي انجمن صنفي خبرنگاران ايران گفت: مهلت 
ارسال آثار به دليل استقبال همكاران رس��انه اي و با توجه به تقاضاي 

شمار زيادي از آنان تا 25 مهر سال جاري تمديد مي شود. 
   2 هزار و 170 مدرس��ه هيئت امنايي در كشور وجود دارد و حدود 
700 هزار دانش آموز در اين مدارس تحصيل مي كنند. بر اين اس��اس 
مدارس هيئت امنايي دولتي هستند اما مديريت آن توسط هيئت امنا 

انجام مي شود كه مي تواند سازمان، نهاد و خيرين باشد. 
   مدير عامل شركت توسعه فضاهاي فرهنگي شهرداري تهران با اشاره 
به اينكه مرمت و بازس��ازي منزل جلال آل احمد و سيمين دانشور در 
حال انجام است، گفت: اقدامات حفاظتي از پروژه سيمين و جلال در 

شرايط بارندگي و فصل سرما صورت گرفته است. 
   دفاتر اسناد رسمي در سال گذش��ته )1394( 842 ميليارد تومان 
بابت ماليات نقل و انتقال و حق الثبت تنظيم اسناد قطعي و وكالت براي 
فروش انواع خودرو و وس��ايل نقليه موتوري وصول و به حساب خزانه 

واريز كرده اند. 
    بسيج ملي »خطرسنجي سكته  و س��رطان« هفته آينده در كشور 

اجرا مي شود. 
   معاون وزير آموزش و پرورش از رفع اش��كالات لايحه دائمي شدن 
قانون مدارس غيردولتي در كميسيون آموزش مجلس خبر داد. مرضيه 
گُرد در خصوص لايحه قانون دائمي ش��دن مدارس غير دولتي اظهار 
داشت: با توجه به جلسه اي كه با كميسيون آموزش مجلس داشتيم، 
چهار ايراد از سوي شوراي نگهبان مطرح شده بود كه جزئي بود؛ يكي 
مربوط به حوزه اختيارات بود كه مي توانست به شوراي استان ها تفويض 
شود كه انجام شد و مورد دوم در خصوص ابهام در بندها بود كه آن نيز 

اصلاح شد. 
   وزارت بهداش��ت اعلام كرد در حال حاضر از نظر ميزان واكس��ن 
آنفلوآنزا هيچ مش��كلي نداري��م و در همه جا موجود اس��ت. تمام اين 

واكسن ها نيز مورد تأييد وزارت بهداشت است. 
    مدير كل طب سنتي وزارت بهداشت با اشاره به اينكه در طب سنتي 
ايران شغل ها نيز داراي مزاج هستند، گفت: خبرنگار خوب بايد داراي 
مزاج گرم و  تر و پرانرژي باشد و با برقراري ارتباط خوب بتواند از طرف 

مقابل اطلاعات لازم را كسب كند. 
    فوق تخصص خون و سرطان با اش��اره به اينكه احتمال نازايي در 
افرادي كه تحت تأثير شيمي درماني و راديوتراپي هستند بالاتر است، 
گفت: اين مش��كل در بعضي بيماران كه در س��نين جواني قرار دارند، 

قابل برگشت است. 
    رئيس كميته عمران شوراي اس��لامي شهر تهران از متوقف شدن 

ناگهاني طرح »كاهش« به شدت انتقاد كرد. 
اقبال شاكري با انتقاد شديد از توقف موقت اجراي طرح كاهش گفت: در 
مورد اين طرح، ماه ها كار كارشناسي انجام شد و ماه ها طول كشيد تا اين 

طرح در شوراي عالي ترافيك مورد بررسي و تصويب قرار گرفت. 

 فاطمه و اميرعلي 
محبوب ترین اسامي سال 1395

بالاتری�ن فراوان�ي در اس�امي انتخاب�ي والدی�ن مرب�وط 
و  دخت�ران  ب�راي  زه�را  نازنی�ن  و  زه�را  فاطم�ه،  ب�ه 
اس�ت.  ب�وده  پس�ران  ب�راي  عل�ي  و  محم�د  امیرعل�ي، 
سخنگوي سازمان ثبت احوال كشور گفت: بالاترين فراواني در اسامي 
انتخابي والدين مربوط به فاطمه، زهرا و نازني��ن زهرا براي دختران و 

اميرعلي، محمد و علي براي پسران بوده است. 
 به گزارش ايرنا، محمد ابراهيم طريقت افزود: 4 درصد والديني كه در 
نيمه اول سال جاري اقدام به ثبت فرزند پسر خود كرده اند، نام امير علي 

را براي فرزند خود انتخاب كرده اند. 
سخنگوي سازمان ثبت احوال كشور، با اعلام 20 نام داراي بيشترين 
فراواني، س��هم اين 20 نام از كل ولادت هاي به ثبت رس��يده توس��ط 

سازمان ثبت احوال را 36 درصد اعلام كرد. 
وي افزود: محمد، علي، ابوالفضل، اميرحس��ين، محمدطاها، حسين، 
اميرعباس، عليرضا، اميرمحمد، محمدرضا، مهدي، محمدحس��ين، 
محمدمهدي، اميررضا، محمدامين، علي اصغر، ماهان و ياسين از جمله 

نام هاي انتخابي والدين براي فرزندان شان است. 
طريقت، در مورد فراواني نام دختران به ثبت رس��يده نيز، جالب ترين 
نكته را اقبال مستمر به اسم مبارك حضرت فاطمه )س( از بدو تأسيس 
ثبت احوال تاكنون دانست و گفت: بالاترين فراواني سه نام اول دختران 
به ثبت رسيده در س��ال جاري مربوط به نام هاي فاطمه، زهرا و نازنين 

زهرا بوده است. 
وي خاطرنشان كرد: اولين شناسنامه كشور در دي ماه سال 1297 براي 

خانم فاطمه ايراني صادر شده است. 
طريقت س��اير نام هاي داراي فراواني بالاي دختران در كشور را يسنا، 
زينب، باران، حلما، ريحانه، فاطمه زهرا، رها، آوا، مريم، آيلين، ثنا، النا، 

بهار، محيا، رقيه، مرسانا عنوان كرد. 
سخنگوي سازمان ثبت احوال كشور گفت: 29 درصد از ولادت هاي به 
ثبت رسيده براي دختران كشور، در سال جاري، با انتخاب اين اسامي 

انجام شده است. 

    تلاش كشورهاي همسایه 
براي جذب اساتيد دانشگاه هاي كشور 

برخي کش�ورهاي همس�ایه با س�رمایه گذاري هاي کلان در حال 
دوپینگ علمي به منظور افزایش سرعت رشد علمي خود هستند. 
دكتر مخبر دزفولي گفت: در همين راستا جذب اساتيد نخبه كشورمان 
در دستور كار قرار گرفته و با پيشنهادهاي اغواكننده مالي تعدادي از 

اين افراد هم جذب كشورهاي هدف شده اند. 
عضو هيئت علمي دانشگاه تهران افزود: به عنوان مثال يكي از اعضاي 
هيئت علمي دانشگاه تهران با حقوق ماهانه بيش از 50 ميليون تومان 

به يكي از اين كشورها مهاجرت كرده است. 
دبير شوراي عالي انقلاب فرهنگي با اشاره به لزوم برنامه ريزي ملي به 
منظور جلوگيري از اين روند گفت: بايد همه مسئولان كشور وارد ميدان 

حفظ سرمايه علمي كشور شوند. 
 مخبردزفولي با اشاره به برخي حوزه هايي كه نياز به توجه بيشتر دارند، 
افزود: در حوزه علوم پزشكي بايد تلاش بيشتري براي حفظ نخبگان 

صورت گيرد. 
رئيس ستاد راهبري اجراي نقشه جامع علمي كشور در بخش ديگري 
از س��خنان خود افزود: برخي مطالب منتشر ش��ده در مجلات علمي 
بين المللي جهت دار اس��ت و تخريب وجهه علمي كشورمان را دنبال 

مي كند. 
وي با اشاره به روند نامطلوب سرقت علمي در كشور ادامه داد: شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي قصد دارد با جديت از اين روند جلوگيري كند ولي 

اين امر مستلزم داشتن يك تصوير جامع از اين موضوع است. 

»سرقت علمي و داده سازي« مهم ترین آسيب 
در كمين رشد علمي كشور است 

س�رقت علم�ي و داده س�ازي مهم تری�ن آس�یبي اس�ت ک�ه 
در کمین رش�د علمي کش�ور ق�رار دارد؛ رعای�ت محکم و اس�توار 
قان�ون کپي ب�رداري یک�ي از راه حل های�ي اس�ت ک�ه بای�د ب�راي 
جلوگی�ري از آس�یب هاي رش�د علم�ي کش�ور در نظ�ر گرف�ت. 
يدالله صادقي، استاد دانشگاه آزاد تهران شمال درباره تذكرات پياپي مقام 
معظم رهبري مبني بر لزوم افزايش سرعت رشد علمي كشور و هشدارهاي 
ايشان نسبت به كاهش سرعت اين رش��د در چند سال اخير و اينكه رشد 
علمي كشور موجب تقويت بنيه هاي نظام جمهوري اسلامي مي شود، اظهار 
كرد: نبايد در اين ترديدي داشت كه تقويت يك نظام به پويايي علمي آن 

بستگي دارد و راهي جز اين نمي توان متصور بود. 
وي افزود: تقويت نظام به تقويت قواي نظامي، استقلال توليد مواد  غذايي، 
وسايل و ماشين آلات جديد و وجود تكنولوژي وابسته است و همه اينها جز 

در سايه قدرت و پيشرفت علمي نمي تواند محقق شوند. 
استاد دانشگاه آزاد تهران شمال با اش��اره به روند رشد علمي كشور ما در 
چند سال اخير خاطرنشان كرد: در چند سال اخير، از نظر كمي رشد علمي 
داشته ايم اما واقعاً آيا توليدات ما علمي بوده؟ آيا واقعاً اين رشد علمي براي 
كشور كارآمد بوده؟ پاسخ هر دو س��ؤال منفي است؛ نخست به دليل آنكه 
داده سازي و آمارسازي در بين جامعه دانشگاهي رشد داشته و بسياري از 
مقاله ها و پايان نامه هاي كارشناسي ارشد و دكتري، با هزينه به برخي افراد 
و مؤسسات واگذار مي شود تا توسط آنها و در قبال دريافت وجهي نگاشته 
شوند.  وي افزود: دوم اينكه دانشگاه ها به سوي آرمان ها در حركت هستند 
و تعداد زيادي از رشته هاي موجود دانشگاهي فقط نقش كاهش تقاضاي 
بازار كار را بر عهده دارند و چند سالي از عمر جوان پرانرژي را در محيطي به 
كاري مشغول مي  كنند كه الزاماً دردي از جامعه را دوا نمي كند و پيوندي 
با نياز مردم و صنعت كشور ندارد.  صادقي با تأكيد بر اينكه سرقت علمي و 
نيز داده سازي مهمترين آسيبي است كه در كمين رشد علمي كشور قرار 
دارد، تصريح كرد: به عنوان مثال، بس��ياري از افرادي ك��ه در رده مديران 
مياني قرار دارند و مشغله زياد آنها باعث مي شود كه فرصتي را به تحقيق و 
پژوهش اختصاص ندهند، رساله هاي دكتري و پايان نامه هاي ارشد خود را 
به سايرين واگذار مي كنند كه در اين مواقع جز به داده سازي يا كپي برداري 
از س��اير كارها، منجر نمي شود.  وي با اش��اره به راه حل هاي موجود براي 
جلوگيري از آسيب هايي كه در كمين رشد علمي كشور قرار دارند، متذكر 
شد: رعايت محكم و استوار قانون كپي برداري يكي از راه حل هايي است كه 
بايد براي جلوگيري از آسيب هاي رشد علمي كشور در نظر گرفت؛ بايد در 

اين مورد ضوابط محكم و سختگيرانه اي اعمال كرد. 

 990 هزار بازنشسته محروم 
از وام 3 ميليوني بازنشستگان

از یك میلیون و 200 هزار بازنشس�ته صندوق بازنشستگي کشوري 
فقط 250 هزار نفر از وام 3 میلیون توماني جدید بهره مند مي ش�وند. 
عباس رش��يدي، مديركل فرهنگي و اجتماعي س��ازمان بازنشس��تگي 
كشوري گفت: ما در سال 93 به 230 هزار نفر و در سال 94 به 250 هزار 
نفر بازنشسته كشوري وام قرض الحسنه پرداخت كرده ايم، سقف اين وام 
تا پيش از اين 2 ميليون تومان بود كه امس��ال به 3 ميليون تومان رسيد.  
وي افزود: بازنشستگان مي توانند وارد سامانه صندوق بازنشستگان شوند و 
نسبت به ثبت نام خود اقدام كنند، اين وام قرض الحسنه و با سود 4 درصد 
است كه بازنشس��تگان مي توانند در 36 ماه اين وام را تسويه كنند، بانك 
عامل اين وام بانك صادرات اس��ت و اولويت هم با بازنشستگاني است كه 
تاكنون وامي دريافت نكرده اند.  رشيدي افزود: اعتبار وام براي 250 هزار 
نفر از بازنشستگان كشوري اس��ت و تصور نمي كنيم كه براي پرداخت آن 
مشكلي پيش بيايد زيرا در سال گذش��ته به همه كساني كه واجد شرايط 
بودند اين وام تعلق گرفت و امسال هم اين وام پرداخت مي شود.  وي تصريح 
كرد: منابع وام به صورت مقطعي اس��ت كه در هر مقطع به 21 هزار نفر از 
بازنشستگان داراي ش��رايط پرداخت مي شود و قرار است در طول سال به 
250 هزار نفر، اين وام 3 ميليون توماني پرداخت شود، بازنشستگان براي 

دريافت اين وام نيازي به ارائه وثيقه يا ضامن ندارند. 

قالیباف: 

 جدایي ري از تهران
 باعث محروميت مردم از امكانات می شود

نتیج�ه جدای�ي ري از ته�ران آن مي ش�ود ک�ه م�ردم ش�هر 
س�وي  از  اکن�ون  ه�م  ک�ه  زیر س�اختي  امکان�ات  از  ري 
ش�هرداري ته�ران فراه�م مي ش�ود، مح�روم خواهن�د ش�د. 
شهردار تهران در نشست صميمانه با دبيران شوراياري و مديران محلات 
منطقه 20 گفت: هم اكنون در ش��هرري فرمانداري ويژه وجود دارد و اگر 
دولت بخواهد پولي براي ري پرداخت كند، ما به عنوان ش��هرداري تهران 
ممانعت نمي كنيم. اگر ش��هرري فرمانداري نداش��ت، ممكن بود بگوييم 
دولت پس از تشكيل فرمانداري به ري كمك خواهد كرد اما در حال حاضر 
ري داراي فرمانداري ويژه است، با اين وجود چرا پول نمي دهند؟ وي ادامه 
داد: نتيجه جدايي ري از تهران آن مي ش��ود كه مردم شهر ري از امكانات 
زير ساختي كه هم اكنون از سوي شهرداري تهران فراهم مي شود نيز محروم 
خواهند شد.  محمدباقر قاليباف گفت: آسيب هاي اجتماعي ريشه در فقر 
دارد. ممكن است در يك نگاه كلي بگوييم اقتصاد كشور داراي ايراد است 
و بيكاري باعث اعتياد مي شود، اما وظيفه اسلامي، انساني و جوانمردي ما 
نيز حكم مي كنم كه هر كاري در اين زمينه از دست ما بر مي آيد، به سهم 
خودمان انجام دهيم. هم اكن��ون در تهران و اطراف ش��هر خانواده هايي 
را داريم كه در حداقل هاي زندگي دچار مش��كل هس��تند، در اين زمينه 
مي توانيم در گام نخست نسبت به اطعام آنها اقدام كنيم تا در مرحله بعدي 
دولت نسبت به حل مشكل اشتغال آنها اقدام كند.  وي افزود: پروژه هايي 
همچون احداث پل تقي آباد، مجموعه فرهنگي طغرل و خط 6 مترو از سوي 

شهرداري تهران در ماه هاي آتي با جديت پيگيري مي شود . 

زهرا چیذری
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نفیسه ابراهیم زاده انتظام 
  گزارش یک
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